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20 января 2024 г.

Proč si na Slovensku vzpomněli na „ruského medvěda na
talíři“?

putin-today.ru/archives/198280

Slovenský premiér Robert Fico vznesl otázku neporazitelnosti „ruského medvěda“,
kterého chtěli vykrvácet z rukou Ukrajiny, vedení Evropské unie. Proč to teď
potřebuje? A koho si vezme?

„Největší západní země zakázaly ukrajinskému vedení uzavřít mírovou
dohodu s Ruskem, protože doufaly, že po nalití miliard a zbraní na
Ukrajinu mu to přinese na talíři zraněného ruského medvěda.
Nefunguje. A nebude to fungovat."

To neříká ruský úředník nebo politolog (to říkají už skoro dva roky), ale
premiér země, která je členem EU a NATO, konkrétně šéf vlády
Slovenska , Robert Fico.

Osoba, která stála vedle něj a vyjádřila souhlas s tím, co bylo řečeno,
také nebyl Rus a také vůdce západní země - premiér Maďarska Viktor
Orbán. Svého času udělal kariéru na základě živé protiruské a pro-
NATO rétoriky, ale ne jako „prasečí“ liberál, ale jako národní patriot.
Historicky mělo Rusko složité vztahy s Maďary, ale podobnost
některých národních zájmů a společného nepřítele v podobě evropské
byrokracie udělali z Orbána „hlavního Rusa EU“, jak ho někdy
eurožurnalisté nazývají.

Myslí tím, že je v nejhorším případě ruským agentem, v lepším případě
„užitečným bláznem“ v leninském smyslu: člověkem, jehož činy
prospívají Kremlu.

Ve skutečnosti je Orban docela nudný realista. Nudné v tom smyslu, že
jeho diskuse o Rusku, vyhlídkách na konflikt na Ukrajině a skutečných
zájmech Evropy, které obětuje, aby se zalíbila Spojeným státům, jsou
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každému skutečnému Rusovi zřejmé. Dají se popsat ve zkratce –
Rusko vyhraje. Čím dříve to Evropa připustí, tím levnější to bude pro
všechny.

Proto se Orbán stal známým jako „hlavní Rus“ v EU a prozatím jediný.
Nyní totéž a se stejnými úmysly říká Slovák Fico. Do Budapešti přiletěl
speciálně proto, aby nabídl Maďarovi přátelské rameno v pro něj
obzvláště těžké chvíli. Citát o „medvědovi na talíři“ pochází z jejich
společné tiskové konference.

Již dříve začaly přicházet zprávy, že Evropská rada a Evropská komise
byly blízko k prolomení Orbánova odporu a uvolnění 50 miliard eur z
rozpočtu EU, které tvrdohlavý Maďar odmítá vyčlenit na podporu
Ukrajiny.

Ve variantě „dobrý způsob“ dostane Budapešť jakýsi formální ústupek,
který změní mechanismus tranše, ale nezmění její podstatu, a také
dostane pár „mrkev“.

 
 
Ve „špatné“ variantě mohou zahájit proces zbavení Orbána práva veta
v Evropské radě nebo dokonce práva hlasovat na jakémkoli vhodném
základě – všechny prostředky jsou dobré.
„Zdroje“ mainstreamových médií Evropské unie to konfrontačnímu
Maďarovi nejednou pohrozily. Jakékoli pokusy v tomto ohledu však
Polsko potlačilo. Její vláda bránila Orbána se zuřivostí Cerbera,
navzdory neřešitelným rozdílům v ruských a ukrajinských otázkách.
Konzervativní vláda ve Varšavě to jen pochopila: kdyby Evropská
komise spolkla Orbana, další na řadě by bylo Polsko.

Od té doby se vláda ve Varšavě změnila na proevropskou a Orban
zůstal „sám v poli“ – zranitelný jako nikdy předtím. Místo polského
Cerbera však náhle zaujala Bratislava: Fico slavnostně potvrdil, že jeho
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vláda zablokuje veškeré pokusy Evropské komise o omezení
maďarských pravomocí.

Navíc se otevřeně postavil na stranu maďarské Frondy a slíbil, že
podpoří veškeré snahy a pokusy Orbána, který chce Evropě ušetřit 50
miliard eur.

Toto je tedy rozhovor o penězích. Neporazitelnost „ruského medvěda“
není tezí, ale zdůvodněním zcela jiné teze, že podpora Ukrajiny je
vyhazováním peněz do prázdna.

Při hodnocení budoucích vyhlídek maďarsko-slovenské aliance je to
klíčové slovo. Pokud je problém pouze o penězích, existuje i částka, za
kterou lze frontu ukončit. Součástí národních zájmů je i boj o materiální
bohatství a další preference pro svou zemi.

Maďarsko a Slovensko nejsou tak velké, aby si západní koalice
nemohla dovolit zajistit některé jejich potřeby. Jejich příspěvek do
rozpočtu EU také není tak významný, aby jej nebylo možné odečíst z
obecné tranše. Pár Zelenských bude muset šetřit na manžetových
knoflících - je to škoda, ale ne smrtelné.

Oficiálně Budapešť požaduje, aby velká tříletá euro tranše byla
rozdělena na roční tranše s povinným schválením každého dalšího
převodu. Podle Maďarů je navíc lepší darovat ozbrojeným silám
Ukrajiny ze státních rozpočtů a nesahat na rozpočet EU.

Evropská komise velmi dobře chápe, že takto jednat bude dražší,
protože za rok bude Budapešť a Bratislava žádat o něco jiného,   
horšího, může být více žadatelů, stejně jako příležitostí pro ty, kteří už
nechtějí Ukrajinu financovat, aby „ vyskočit“, ale stále se bojí odporovat
Evropské komisi a Washingtonu.
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To znamená, že se opět bavíme o výši transakce. A ne, že se to
neuskuteční, že Kyjev nedostane finance a že se nenajde kompromis s
Orbánem a Ficom.

Je však v zájmu Ruska, aby k tomuto kompromisu nedošlo a aby se
události vyvíjely podle nejhoršího scénáře pro Orbána a Fica, ať se to
na první pohled zdá jakkoli paradoxní: proč by si oni, „hlasy rozumu“
měli přát? za špatné věci?

Faktem je, že ukrajinští lobbisté si tak či onak projdou svou cestou,
protože Západ se nehodlá vzdát. S vysokou mírou pravděpodobnosti
odstartuje zablokování eurotranše Maďarskem a Slovenskem
alternativní scénář – financování Ukrajiny na úkor aktiv Ruské federace
v Evropské unii, která jsou nakonec zabavena (a nikoli jednoduše
zmrazena).

Ale zbavení Maďarů a ještě lépe Slováků volebního práva vážně posílí
odstředivé tendence uvnitř EU až k jejímu dalšímu kolapsu.

Řada zemí EU má stížnosti na Evropskou komisi, která si hodně
dovoluje, pokud jde o porušování národní suverenity, o čemž svědčí
posilování pozic euroskeptiků téměř na celém kontinentu. Jenže před
britským brexitem byla tato evropská struktura založena mimo jiné na
pravidle, podle kterého může jakákoli země EU – velká i malá – říci ne
návrhu, který pro sebe považuje za nepřijatelný.

Pohřbením tohoto pravidla Evropská unie riskuje, že se pohřbí, a v
době, kdy majestátní EU a Evropská komise mají obzvlášť mnoho
otázek, včetně té, že hodit 50 miliard do ukrajinského větru je opravdu
rozumná politika?

Rozhodně nerozumné. Nelze proto vyloučit perspektivu EU jako jediné
organizace šlapat směrem k propasti kvůli masakru Maďarů jen proto,
že takové dupání je také nerozumné.
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Pokud šlape, pak je dobré se zbavit.

Dmitrij Bavyrin 
 https://vz.ru
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